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حال ورزش خوب نیست!
ورزش شرایط خوبی ندارد و دلیل آن چیزی نیست جز 
ناکارآمدی حاکم بر مدیریت ارشد ورزش که نه تنها به 
خودش متکی نبوده بلکه ورزش را با مدیران سفارشی اداره 

کرده و وامدار دیگران است.
مدیریتی که اختیار دار کامل نیست و طی این دو سال 
مدیران  مجموعه  به  اتکایش  آنکه  از  بیش  داده  نشان 
ورزش باشد، گوش به فرمان دارد که چه نسخه ای از 

بیرون برایش می نویسند.
شاید اگر غیر این بود وزیری که چند بار تا پای استیضاح 
زرد  کارت  از مجلس  نیز  پیش  دو هفته  و همین  رفته 
دیگری گرفت، خیلی پیشتر از اینها عذرش از وزارت ورزش 
خواسته می شد. اصلا کاری به مدیران سفارشی و خارج 
از حیطه ورزش نداریم ، چون اینها به تناوب در ورزش 
حضور داشته اند و جامعه ورزش نیز استخوان در گلو 
از سر ناچاری با این پدیده کنار آمده است، اما موضوع 
اصلی ورزشی است که درجا می زند و چشم انداز روشنی 
بر آن مترتب نیست. باید پرسید حمید سجادی در مقام 
دارد،چه  بدنی  تربیت  دکتری  که  کسی  و  ورزش  وزیر 
استراتژی و راهبردی را در جهت توسعه ورزش در طی این 

دو سال مورد توجه قرار داده است؟
بی شک اگر قرار بود سجادی همان حرف  قبلی ها را تکرار 
کرده و برنامه روشنی پیش روی ورزش قرار ندهد، چه 
فرقی است بین او که ادعای ورزشی بودن دارد و مدیران 

پیش از او که غالبا از جنس مدیران سیاسی بودند؟! 
واقعیت این است که ورزش ایران در فاصله چند ماه تا 
بازی های آسیایی هانگژو چین، بدون استراتژی روشن و از 
پیش تعریف شده گام به این بازیها خواهد گذاشت.بطور 
طبیعی بعد از گذست ۴ سال باید در این بازیها به لحاظ 

مدالی و رتبه جهش لازم را داشته باشیم.

حجت اله اکبرآبادی سرمقاله

یک مقام دولت جورج بوش در یادداشتی با ارائه تحلیلی از 
مواضع اخیری که واشنگتن و کشورهای اروپایی عضو توافق 
هسته ای )برجام( در قبال موضوع احیای این توافق و کمک های 
بیشتر به جنگ اوکراین اتخاذ کرده اند، مطرح کرد که آمریکا 
و متحدان اروپایی آن احیای برجام را به تامین امنیت اوکراین 

ترجیح داده اند.
به گزارش ایسنا، استفان رادمیکر، دستیار پیشین وزیر 
امور خارجه آمریکا در دولت جورج بوش در یادداشتی که 
در وبگاه ریلِ کلییرِ ورلد منتشر شد، درباره موضع دولت 
جو بایدن درباره احیای توافق هسته ای مدعی شد: دولت 
بایدن در حال بررسی ورود به یک توافق محدود هسته ای 
با ایران است که نسبت به توافق هسته ای اصلی)برجام( 
محدودیت های کمتری را روی برنامه هسته ای ایران اعمال 

خواهد کرد.
رادمیکر همچنین می گوید »بیشتر تحلیلگران تمایل مجدد 
دولت آمریکا به دیپلماسی با ایران را به سیاست های انتخاباتی 
نسبت می دهند. توافقی که در حال بررسی است کار چندانی 
برای محدود کردن برنامه تسلیحات اتمی ایران انجام نخواهد 
تا  را  ایران  با  بحران  هرگونه  بروز  که  می رود  انتظار  اما  داد 
انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ به تعویق بیاندازد. با این حال، 
مشکل اوکراین مطرح است که فوریت بیشتری دارد و ممکن 
است به دولت انگیزه بدهد که الان به دنبال یک توافق باشد.«
ایران  نظامی  بر حمایت  ادعای غرب مبنی  اینکه  با وجود 
در  حوزه ها  برخی  مغایرت  و  اوکراین  جنگ  در  روسیه  از 
شورای  قطعنامه های  با  روسیه  و  ایران  دفاعی  همکاری های 
امنیت سازمان ملل از سوی تهران و مسکو رد شده است، 
در این یادداشت مطرح شد: از ۱۸ اکتبر سال جاری و پس 
از انقضای تاریخ محدودیت سازمان ملل در زمینه صادرات 
سامانه های موشکی ذیل برجام، انتقال پهپادها و موشک ها از 

ایران به روسیه با هیچ گونه محدودیت قانونی مواجه نخواهد 
بود، مگر این که دولت بایدن و متحدان آمریکا در اروپا مانع 
رخ دادن این اتفاق شوند. این کار شدنی است. اگر یکی از 
کشورهای عضو برجام به شورای امنیت درباره »عدم اجرای 
برجامی« شکایت کند، روندی طبق  تعهدات  قابل ملاحظه 
قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت آغاز می شود که به طور خودکار 
موجب بازگردانی تمامی تحریم های سازمان ملل علیه ایران 

خواهد شد که پیش از برجام اعمال شده بود.
اروپایی ها  نه  بایدن و  نه دولت  ادامه نوشت:  رادمیکر در 
تحریم های  یک باره  )بازگردانی  ماشه  سازوکار  نمی خواهند 
سازمان ملل ذیل برجام( را فعال کنند، چراکه این اقدام اقرار به 
شکست تلاش های دو سال ونیمه شان برای متقاعد کردن ایران 
به بازگشت به برجام خواهد بود. اما این که اجازه داده شود 

تاریخ ممنوعیت انتقالات موشکی پایان بیابد، انتخابی است که 
دولت )آمریکا( و متحدان اروپایی آن علی رغم آن که این تصمیم 
به سود روسیه خواهد بود و تهدیدهای پیش روی اوکراین را 

افزایش خواهد داد، در حال اتخاذ آن هستند.
در این مطلب همچنین آمده است: انتظار می رود بودجه ۴۵ 
میلیارد دلاری اضطراری که در دسامبر گذشته توسط کنگره 
آمریکا تخصیص داده شد، تا اواخر اکتبر به پایان برسد. اگر 
کنگره پس از این پول بیشتری تخصیص ندهد، آمریکا مجبور 
اقدامات جنگی  به  مالی خود  و  نظامی  خواهد شد حمایت 
اوکراین را متوقف کند. متقاعد کردن کنگره به این که میلیاردها 
دلار پول بیشتری به اوکراین تخصیص دهد، یک چالش خواهد 
در حزب جمهوری خواه   MAGA جناح  که  آن  ویژه  به  بود، 
مجلس نمایندگان آمریکا اخیرا به طور فزاینده ای مخالف تامین 

مالی جنگ بوده است.
با وجود اینکه مقامات ایران تاکید کرده اند که همکاری های 
دفاعی ایران و روسیه در چارچوب روابط دوجانبه این کشورها 
ادامه  در  رادمیکر  ندارد،  اوکراین  جنگ  به  ارتباطی  و  بوده 
می نویسد: مخالفان درخواست بعدی کمک از سوی اوکراین 
مطمئنا از دولت بایدن سوال خواهند کرد که چرا باید با ده ها 
میلیارد دلار دیگر به حمایت مالی این جنگ تخصیص بدهند، 
در حالی که نه آمریکا و نه متحدان آن، از قرار معلوم، اقدام 
به  ایران  قانونی کمک های نظامی  راه  برای بستن  مشخصی 
مسکو انجام نمی دهند. ممکن است دولت آمریکا به این بهانه 
متوسل شود که به لطف تصمیم دولت ترامپ برای خروج از 
برجام، توان انجام این کار را ندارد. ممکن است این استدلال 
آلمان هستند که  انگلیس، فرانسه و  تنها  را مطرح کند که 

می توانند سازوکار بازگردانی تحریم ها را فعال کنند.
در همین راستا مطرح شد: اما دولت آمریکا می داند که این 
استدلال ممکن است پیامدهایی داشته باشد. انداختن تقصیر 
بازگردانی تحریم های سازمان ملل علیه ایران تنها تاییدکننده 
که  بود  خواهد  بایدن  دولت  سیاست  منتقدان  عقیده  این 
متحدان آمریکا انتظار دارند مالیات دهندگان آمریکایی صورت 
حساب تمامی کارهایی را امضا کنند که آن ها می توانند برای 

کمک به اوکراین انجام دهند اما این کار را نمی کنند.
در پایان این یادداشت مطرح شد: این موضوع ممکن است 
که  بدهد  کنگره  اعضای  از  دسته  آن  به  قانع کننده ای  پاسخ 
می پرسند چرا با وجود آن که دولت های متحد تصمیم گرفته اند 
به عرضه تسلیحات توسط ایران به روسیه تن بدهند، ارائه 
کمک های بیشتر آمریکا به اوکراین تا این حد فوریت دارد. اما 
با این وجود هم بر کسی پوشیده نیست که دولت آمریکا و 
متحدان آن انتخاب کرده اند رویای شان برای احیای برجام را 

نسبت به امنیت اوکراین در اولویت قرار دهند.

ویای احیای برجام را به امنیت اوکراین ترجیح دادند؟ وپا ر آمریکا و ار

گره کور نظام بانکی باز می شود؟
آمارهای تکان دهنده از انحرافات تسهیلاتی بانک ها

اخبار

ساماندهی بازار مسکن در یک قدمی تایید
اگرچه مجمع تشخیص مصلحت نظام ایرادات جزئی را به مصوبه مجلس 
درخصوص ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها وارد کرده، به نظر می رسد نگاه کلی 
مجمع به طرح مذکور حمایتی است و با رفع ایراداتی از جمله تلاش برای کاهش 
دعاوی مالک و مستاجر و هم چنین مکانیزم شناسایی اراضی خالی، مجمع این 

طرح را تایید کند.
به گزارش ایسنا، طرح »ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها« با چهار ایراد 
وارد شده از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام مواجه شد؛ ایراداتی که به 
نظر می رسد چندان جدی نیست و پس از رفع اشکالات توسط مجلس و دولت 
می تواند به تایید برسد. از جمله  ایراداتی که مجمع تشخیص مصلحت نظام به 
مصوبه ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها وارد کرد مغایرت ماده ۶ این 
مصوبه درخصوص الحاق یک تبصره به قانون مالیات های مستقیم با سیاست های 

کلی امنیت قضایی و سیاست های کلی نظام قانون گذاری بود.
ماده ۸ طرح مذکور مبنی بر تعیین و اعلام سقف یا میزان افزایش اجاره بها 
و هم چنین تبصره ۳ ماده ۱۱ درخصوص بررسی  تایید یا رد فسخ توسط دادگاه 

غیرحضوری نیز مغایر بند ۱ سیاست های کلی امنیت قضایی دانسته شد.
هیات عالی نظارت همچنین ماده ۱۳ این مصوبه در خصوص اخذ عوارض از 
اعیان غیر متناسب با کاربری های ثبت شده را مغایر جز ۳ بند ۹سیاست های 

کلی نظام قانون گذاری )رعایت اصول قانونگذاری و قانون نویسی( دانستند.
شنیده ها حاکی از آن است که مجمع تشخیص مصلحت با کلیات این طرح 
موافق است و به نمایندگان مجلس و کارشناسان حقوقی دولت اعلام  کرده تا 

ایرادات جزئی مطرح شده روی واژگان و مسائل ویرایشی مصوبه را برطرف کنند.
یکی از موارد ابهام، اختلاف بین موجر و مستاجر است. طبق این مصوبه اگر 
اختلافی بین موجر و مستاجر درخصوص عدم رعایت سقف مجاز افزایش سالیانه 
اجاره بها پیش آمد و موجر در  دادگاه محکوم شد، بانک مرکزی می تواند اضافه 
دریافتی را از حساب موجر کسر و به مستاجر بدهد. مجمع تشخیص مصلحت 
نظام معتقد است که این موضوع به افزایش پرونده های قضایی می انجامد و 
پیشنهاد داده متن به این صورت تنظیم شود که درصورت شکایت مستاجر، 
پرونده قضایی تشکیل شود. یکی دیگر از ایرادات به مغایرت بحث عوارض اراضی 
خالی مربوط شده است. مجمع تشخیص مصلحت از د ولت و مجلس خواسته تا 
مکانیزم شناسایی این اراضی را مشخص کنند. با این حال شنیده می شود که نگاه 

کلی مجمع  تشخیص مصحلت نظام به این مصوبه، حمایتی است.

کمیسیون اجتماعی در پیشنهادات خود به کمیسیون تلفیق 
افزایش سن بازنشستگی را حذف کرد

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به حذف افزایش سن بازنشستگی در 
پیشنهادات این کمیسیون به کمیسیون تلفیق گفت: بر این اساس هر کارمندی 
در هر سنی در صورت داشتن سابقه ۳۰ سال فعالیت می تواند بازنشسته شود؛ 
اساسا تعیین حداقل سن برای بازنشستگی درست نیست و به نفع کارمندان هم 

نخواهد بود.
عباس گودرزی نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در گفت وگو با ایلنا، 
درباره نظر دولت درخصوص افزایش سن بازنشستگی، گفت: دولت در ماده 
۲۹ لایحه برنامه هفتم توسعه، سن بازنشستگی برای زنان را ۵۳ سال و برای 
مردان ۵۶ سال تعیین کرده بود که کمیسیون اجتماعی در جلسه هفته گذشته 
در پیشنهادات خود به کمیسیون تلفیق این اعداد را حذف کرد. علت مخالفت 
کمیسیون با این مساله این بود که با چنین پیشنهادی اگر خانمی ۳۰ سال سابقه 

کار داشت اما به سن ۵۳ سال نرسیده بود نمی توانست بازنشسته شود.
وی افزود: بر این اساس هر کارمندی در هر سنی در صورت داشتن سابقه ۳۰ 
سال فعالیت می تواند بازنشسته شود؛ اساسا تعیین حداقل سن برای بازنشستگی 

درست نیست و به نفع کارمندان هم نخواهد بود.
نماینده مردم بروجرد در مجلس تصریح کرد: همچنین در بند »ذ« ماده ۲۹ 
لایحه برنامه هفتم نیز حداقل سن برای بازنشستگی مشاغل سخت و زیان آور 
برای زنان ۴۵ سال و برای مردان ۵۰ سال تعیین شده بود که این بند نیز به این 
دلیل که در این شرایط اگر فردی دارای مشاغل سخت و زیان آور ۲۰ سال فعالیت 
می کرد اما به این سقف سنی تعیین شده نمی رسید نمی توانست بازنشسته شود، 

حذف شد.

ادامه از همین صفحه
اطلاعات نشان می دهد که این وضعیت در اکثر استان های کشور شایع است. 
برای مثال در استان بوشهر درحالی که نسبت تسهیلات به سپرده بانک های 
دولتی حدود ۸۳ درصد است، این نسبت در یکی از بانک های غیردولتی شش 
درصد، در یک بانک غیردولتی دیگر پنج درصد و یک بانک غیردولتی دیگر سه 
درصد است، در این مورد، وزیر اقتصاد اخیرا با بیان اینکه بانک مرکزی در بخش 
نامه ای بانک ها را مکلف کرده است حداقل ۵۰ درصد از سپرده هایی که از مردم 
استان جمع می شود در پروژه های عمرانی همان استان سرمایه گذاری شده یا 
به مردم تسهیلات خرد اعطا شود، گفته است که »پیشنهاد وزارت اقتصاد این 
است بعد از مهلت قانونی که به بانک ها برای اصلاح رویه داده شده است، اگر 
بانکی روند را اصلاح نکرد امکان توسعه شعب  از بانک متخلف گرفته شود. 
برخورد بیشتر با بانک های متخلف نیازمند  مصوبات جدید بانک مرکزی است.«
با وجود اینکه در بین بانک های کشور گروه مربوط به »بانک های خصوصی 
و موسسه های اعتباری« وضعیت تسهیلات دهی مناسبی نداشته و نسبت 
»تسهیلات به سپرده« آنها نسبت به بانک های دولتی تجاری و تخصصی، پایین 
است، اما در بین خود بانک های خصوصی نیز وضعیت برخی از آنها بدتر است. 
به عنوان نمونه،  اطلاعاتی که مورد بررسی قرار گرفته نشان می دهد نسبت 
»تسهیلات به سپرده« بانک آینده در اسفند ۱۴۰۱ در ۱۴ استان کمتر از ۱۰ درصد 
بوده و حتی در برخی استان ها رقم ۳.۸ درصد و ۴.۸ درصد نیز برای این شاخص 
ثبت شده است. بررسی ها نشان می دهد که نسبت تسهیلات به سپرده این 
بانک در ۲۷ استان زیر ۲۰ درصد است که از وضعیت نامناسب تسهیلات دهی 

حکایت دارد. براساس آمار، بالاترین میزان تسهیلات دهی و نسبت تسهیلات 
به سپرده این بانک مربوط به استان تهران با ۶۷ درصد بوده است. پس از 
تهران، بیشترین نسبت تسهیلات به سپرده این بانک، با فاصله بسیار زیاد به 
استان لرستان تعلق دارد که  ۳۲.۷ درصد بوده است. بر اساس این اطلاعات، 
استان خراسان جنوبی با ۲۶.۸ درصد، خراسان شمالی با ۲۱.۷ درصد و یزد با ۲۱ 
درصد در رده های بعدی اخذ تسهیلات از این بانک هستند. نسبت تسهیلات به 
سپرده سایر استان های کشور )۲۷ استان( در این بانک، زیر ۲۰ درصد است که 

وضعیت نابسامان تسهیلات دهی را آشکار می کند.
موضوع انحرافات اعطای تسهیلات در بانک های خصوصی که مورد توجه 
مسئولان ارشد دولتی قرار گرفته این سئوال را ایجاد می کند که با توجه به 
اینکه در همه استان های کشور، شرایط اعطای تسهیلات برخی از این بانک ها 

نامطلوب است، سپرده هایی که جذب شده در کجا هزینه شده است؟
در این خصوص، شائبه هایی در مورد برخی بانک ها مطرح می شود مبنی بر 
اینکه بانک ها به صندوق شخصی سهامداران عمده تبدیل شده و منابع آنها 
صرف تامین بودجه هزینه های عملیات غیربانکی نظیر سرمایه گذاری در بخش 
مسکن و مجتمع های تجاری می شود که شفافیت وضعیت ارائه تسهیلات 
اینکه  به  توجه  با  کند.  را روشن  گمانه زنی ها  این  بانک ها می تواند وضعیت 
مدت هاست، اصلاح نظام بانکی و ضرورت بازگرداندن بانک ها به چرخه درست 
بانکداری و دوری آنها از عملیات غیربانکی مطرح شده، نیاز است نهادهای 
نظارتی و بالادستی نظیر بانک مرکزی و وزارت اقتصاد، توجه بیشتری به این 
بانک های ناتراز کنند. بانک هایی که می توان گفت به چالشی برای نظام بانکی 

تبدیل شده و اصلاح شتابان و قاطعانه آن ها ضروری به نظر می رسد. وزیر 
اقتصاد اخیرا در نامه ای به رییس کل بانک مرکزی خواستار بررسی انحرافات 
گسترده بانک های خصوصی در اعطای تسهیلات و رسیدگی به عدم رعایت 
نسبت تسهیلات به سپرده توسط آنها شده است. بر اساس شنیده ها، پیشنهاد 
شده است که در صورت خودداری بانک ها از ارتقای نسبت های تسهیلات به 
سپرده استانی خود به حداقل ۵۰ درصد، شعب ناکارامد بانک های متخلف در 
استانها تعطیل شود. به نظر می رسد که در صورت اجرایی شدن این پیشنهادات، 
گامی مهم در ساماندهی بانک های متخلف، جلوگیری از انحرافات تسهیلاتی و 

برقراری عدالت در اعطای تسهیلات برداشته شود.
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آمارهای تکان دهنده از 
انحرافات تسهیلاتی بانک ها

ادامه در همین  صفحه

گره کور نظام بانکی باز می شود؟

در شرایطی که دولت عزم خود را برای برخورد با بانک هایی که عملکرد نامناسبی در پرداخت 
تسهیلات دارند جزم کرده است و هشدارهای جدی در این زمینه به بانک های متخلف داده شده، 
به نظر می رسد باید در انتظار موج جدیدی برای اصلاح ساختار معیوب پرداخت تسهیلات در 

برخی بانک ها بود.
در این میان برخی بانک های خصوصی دچار چالش ها و انحرافات زیادی در کارنامه خود هستند 
که هر چند وقت یکبار، گوشه ای از عملکرد نامطلوب و انحرافات آن از عملیات بانکداری آشکار 
می شود؛ بانک هایی که برخلاف بخشنامه بانک مرکزی، عملکرد ضعیفی در پرداخت تسهیلات 
بانکی به ویژه در برخی استان ها داشته اند و با توجه به هشدار جدی وزیر اقتصاد در این زمینه باید 

دید این رویه تا چه اندازه اصلاح خواهد شد.
در شرایطی که یکی از دغدغه های دولت موضوع عدالت منطقه ای در دسترسی به تسهیلات بانکی 
است، برخی استان ها و مناطق کشور به تسهیلات بانکی دسترسی بیشتری دارند اما دسترسی 

برخی مناطق کم تر است.
در جریان سفرهای رییس جمهوری یکی از پرتکرارترین موارد نارضایتی این است که برخی از 
بانک های کشور منابع و سپرده های مردم آن استان را جمع کرده اما فقط بخش ناچیزی از آن را 

صرف پروژه های استان می کنند و مقصد این سپرده ها نامشخص است. 

به هرگونه بدعهدی در 
برجام واکنش متناسب 

خواهیم داشت

مسیری در پیش گرفته 
شده، حزب اللهی ها را 

هم نگران کرده است

 سراب تکیه بر پکن
 برای دور زدن

تحریم

سخنگوی وزارت خارجه مطرح 
کرد

 انتقاد تند تسنیم به
وحید جلیلی و صداوسیما

چین هم تسویه مالی با ایران را 
محدود به موارد بشردوستانه کرد 
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